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Holland és belga vállalatok befektetései révén a közeljövőben a homok-
háti térségben 350 új munkahely létesül. A csomagolóanyagok gyártá-
sával és húsfeldolgozással foglalkozó cégek a homokháti ipari parkban 
több gyárépületet építenek fel. A több mint 12 milliárd forintos beru-
házásban részt vevő vállalatok az egész kistérségből, sőt Szegedről is 
várják a szakképzett munkaerőt. folytatás a 4. oldalon

FOTÓPÁLYÁZAT

Megújult a múzeum
Május végétől ismét fogadja a látogatókat a Mó-

ra Ferenc Múzeum főépülete. A közel 230 milliós 
beruházásnak köszönhetően teljesen újjászületett  a 
szegedi kultúrpalota. A múzeumot fenntartó Csong-
rád Megyei Önkormányzat az európai uniós pályá-
zathoz szükséges önrészhez járult hozzá. Az épít-
kezés közel kilenc hónapig tartott. Többek között 
múzeumi bolt, büfé és új ruhatár került kialakítás-
ra. A megújult múzeumépületet május 31-én nagy-
szabású ünnepség keretében adja át Magyar Anna, 
a Csongrád Megyei Közgyűlés elnöke. A közgyűjte-
mény munkatársai arra számítanak, hogy a május 
végi nyitást követően sok ezren jönnek el megnéz-
ni a felújított épületet és a Rejtett Szépségek című 
nagyszabású tárlatot.

Nógrádi Zoltán és a befektetõk aláírják a 12 milliárdos szerzõdést

Még mindig Még mindig 
kevés Szegeden kevés Szegeden 
a kerékpárúta kerékpárút

Írásunk a 9. oldalon

350 új 350 új munkahelymunkahely
a Homokhátsáa Homokhátságongon
Új külföldi befektetők az Agrár-Ipari Parkban

Nyerj kétnapos kirándulást
az osztályodnak! 12.12.

oldalon!oldalon!
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Az egyesületet tizen-
két évvel ezelőtt rákbe-
tegek és a szociális segít-
ségnyújtás területén el-
kötelezett szakemberek 
alapították. Azóta kö-
zel tízezer állampolgár-
nak nyújtottak támoga-
tást. A „Támasz” legfőbb 
tevékenysége, hogy a rák-
betegek mindennapja-
it igyekszik jobbá, embe-
ribbé tenni. E rendkívül 
fontos területen kívül a 
tizenéves középiskolások 
számára egészségmeg-

őrző programot szervez-
nek, illetve szintén meg-
határozó feladatuk a Kö-
zösségi Pszichiátriai Ellá-
tó Szolgálat és a Támoga-
tó Szolgálat működtetése. 
A MOL Új Esély alapítvá-
nyának segítségével pe-
dig a daganatos gyerme-
kek gyógykezelésre szál-
lítását biztosítják.  

A Támasz Egyesület 
gyógyászati segédeszkö-
zöket árusító non-profi t 
jellegű boltjában tudják 
beszerezni a mellműté-

ten átesett nők, illetve a 
kemoterápiás kezelésen 
részt vevők a méltóság-
teljes élethez szükséges 
kiegészítőket, mellproté-
ziseket, parókákat. „Úgy 
gondolom, az is sokat 

számít, hogy amennyi-
ben gyógyászati segéd-
eszköz boltunkba bejön 
egy beteg, akkor olyan 
kiszolgálótól kap segít-
séget, aki korábban ma-
ga is rákos volt. Ezáltal 
a frissen műtött láthat-
ja a példát, ezt a szörnyű 
kórt is túl lehet élni. Ki-
emelt célunk, hogy lel-
ki és testi támaszadást 
nyújtsunk a rákkal küz-
dőknek” – mondja Ka-
kujáné Söszler Gertrúd 
egyesületi vezető.

Rák és 
munkanélküliség

A tapasztalataik azt 
mutatják, hogy létezik 
közvetlen összefüggés 
a rákos megbetegedé-
sek és a munkanélküli-
ség között. A felmérések 
szerint sok állás nélkül 
maradó lehet daganatos 
beteg. Ezért is jelentős 
az a civil segítség, me-
lyet az „Újra dolgozom” 
programban tudnak az 
alacsony iskolai végzett-
ségű, tartósan állás nél-
kül maradott, gyakran 
egészségükben is káro-
sodott embereknek nyúj-
tani. E kezdeményezés-
nek köszönhetően nehéz 
helyzetbe került állam-
polgárok százai térhet-
nek vissza a munka vilá-
gába.

A kiemelten közhasz-
nú szervezet főként pá-
lyázati pénzekből, illet-
ve a személyi jövedelem-
adó 1%-os felajánlásaiból 
gazdálkodik. Működé-
si célra például a Nemze-
ti Civil Alapprogramból a 
jogszabályi lehetőség sze-
rint hétmillió forintra le-
hettek volna jogosultak, 
de a valóságban pusztán 
háromszázezret kaptak 
meg - először százezret, 
majd utána kétszázez-
ret. Az egyesületi vezető 

elmondása szerint ennél 
már csak az a megalá-
zóbb, hogy miként törté-
nik a pályázati pénzekkel 
való elszámolás. A hiva-
talos szervek az egyesület 
elszámolásában legutóbb 
egy 328 forintos pos-
tai számlát kifogásoltak, 
amely úgymond hibásan 
volt kitöltve. Kakujáné 
Söszler Gertrúd bosszan-
tónak tartja, hogy ide-
jük és energiájuk nagy ré-
szét ilyesfajta bürokrati-
kus túlkapások kezelésé-
re kell fordítaniuk. 

Egyik pályázatukról 
két éve azt közölték az il-
letékesek, hogy nem ka-
pott támogatást, majd 
néhány hete jött az újabb 
hír, mégis megkezdhetik 
az adott program meg-
valósítását. „Ez termé-
szetesen jó hír, de hogy 
lehet így előre tervez-
ni? Mivel a pályázatok 
ennyire bizonytalanok, 
ezért is számítunk minél 
több 1%-os felajánlásra” 
– mondja az egyesületi 
vezető, aki úgy gondol-
ja, hatalmas segítség len-
ne a non-profi t szerve-
zet számára, ha létrejön-
ne egy olyan civil hi tel a-
lap, amelynek segítségé-
vel könnyebben lehetne 
átvészelni a gazdálkodá-
si hullámzásokat.

M.K.

A rákbetegek támasza is meginoghat
Félezer embernek segít évente a szegedi 

Támasz Egyesület. Az utóbbi időkben azonban 
egyre több akadályba ütköznek. Megdöbbentő, 
hogy az államtól hétmillió helyett háromszáz-
ezer forintot kaptak, azt is két részletben.

Állhat-e kereszt a város egyik legna-
gyobb terén? A kezdeményező bízik benne, 
hogy igen. 

Évtizedekkel ezelőtt a Kálvária téren volt egy 
kápolna. A lebontott egyházi épület a nemrég 
megszüntetett benzinkút helyén állt. Már ko-
rábban is felvetődött a gondolat, hogy az egy-
kori imaház területén állítson a város emléket. 
A tervek szerint egy kereszt emlékeztethetne a 
kápolnára. Az elmúlt években azonban nem tör-
tént semmi e téren, ezért a napokban Szebenyi 
Mihály móravárosi lakos útjára indított egy kez-
deményezést a Kálvária téri kereszt ügyében. 
„Azt remélem, hogy valami ismét megmozdul. 
Meggyőződésem, a kereszt méltó emléket állí-
tana a lebontott kápolnának és ráadásul a most 
törmelékes, elhanyagolt terület sorsa is rende-
ződhetne, így tovább szépülhetne Szeged egyik 
legszebb városrészi tere” – mondja Szebenyi 
Mihály, aki bízik benne, hogy sokan felsorakoz-
nak a kezdeményezés mögé.      (-m-)  

Kereszt a lebontott kápolna helyén?

Hétmillió helyett háromszázezer forint támogatás

A tér is rendezettebbé válhat
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Magyar Anna hat hónapja 
áll a Csongrád Megyei Köz-
gyűlés élén. A napirendje 
alaposan átalakult, ő azon-
ban – mint mondja – nem 
változott: a domaszéki em-
berekkel ugyanolyan köz-
vetlen a kapcsolata, mint 
korábban. Az elnök „civil-
ben” nagymama: a távol élő 
unokáinak Interneten mond 
mesét. 

– Fél év telt el azóta, hogy 
megválasztották a megyei 
közgyűlés elnökének. Ilyen 
munkára számított?

– Jellegében igen: ez egy na-
gyon szerteágazó feladat. Sze-
rencsés adottságom, hogy gyor-
san tudok tájékozódni, és nem 
sajnálom az időt a munkától. Ez 
szükséges is: rengeteg energiát 
igényel, hogy új pályára állítsuk 
Csongrád megyét, és megjele-
nítsük a polgári értékrendet. 

– A politika világa – hagyo-
mányosan – a férfi ak terepe. 
Hogyan fogadták a civilként 
érkező nőt?

– Elfogadtak. A női kompro-
misszumkészség természete-
sen fontos, de aki azt gondolja, 
hogy egy kezét tördelő, sírdo-
gáló, gyenge nő került a megye 
élére, az téved. A határozottság 
legalább annyira jellemző rám, 
mint a kompromisszumkész-
ség.

– Tehát elnökként – átvitt 
értelemben – nadrágot hord. 
És otthon ki viseli ezt a férfi -
as ruhadarabot?

– Mindenki nadrágot visel, a 
szó fi zikai értelmében és kép-
letesen is. Megvannak a felada-
tok, elosztjuk egymás közt, így 
működik jól a család. Férjem 
egyébként felelősségteljes fel-
adatokat lát el az egyetemen, 
emellett sikeres amatőr csilla-
gász. 

– Önök együtt élnek az ön 
édesanyjával. Ez vállalt érték, 
vagy a sors hozta így?

– Részben a sors hozta így. 
Édesanyámat két éve baleset ér-
te, és abból felépülve nem sze-
rettük volna, ha egyedül marad. 
A balesetig egyébként önállóan 
gondoskodott magáról, és töké-
letesen szervezte az életét, per-
sze, ha szüksége volt ránk, se-
gítettünk. Most nálunk él; nap-

pal sokat olvas, kézimunkázik, 
de esténként együtt vacsorá-
zunk, beszélgetünk, és a hétvé-
géket is közösen töltjük. Ő 94-ik 
évét tapossa, és nagyon büszke 
rám. Figyeli, hogy megjelenek-
e a híradóban, vagy valamelyik 
újságban. Én pedig rá vagyok 
büszke, hiszen az ő nevelésének 
az eredménye is, hogy mindig 
sikeres voltam.

– Fontos a siker?
– Persze, de nem önmagáért. 

Az ember tegyen hozzá valamit 
a környezete jobbá tételéhez! 
A gyermekeimtől is mindig azt 
kérdeztem: mennyivel lett jobb 
a világ a mai napodtól? Tettél-
e olyat, amitől előrébb jutott a 
világ? Számomra nem az a si-
ker mértéke, hogy személyesen 
mit érek el, hanem az eredmény 
a fontos.

– A konyhában is az ered-
mény a fontos. Barátságban 
van a fakanállal?

– Igen, de azt nem szeretem, 
ha valamit össze kell csapni. A 
konyhában sem szeretek kap-
kodni. Ezt a munkát megoszt-
juk a férjemmel, például a ha-
lászlé elkészítése az ő reszortja, 
és természetesen ő a „bogrács-
felelős”a családban. 

– Ön Domaszéken él. Jobb 
ott, mint mondjuk Szegeden?

– Egészen más. Megnyugvást 
jelent, szeretek ott élni. Csend 
van, amit csak néha tör meg 
egy-egy kutyaugatás. A termé-
szet hangjai vesznek körül, tágas 
a tér, és ami nagyon fontos: ba-
rátságosak az emberek. Ha vala-
ki beköltözik egy faluba, termé-
szetes feladata, hogy megpró-
bál a közösségbe beilleszkedni, 
hozzátenni valami pluszt a kö-
zösség életéhez. Én már az első 
két hétben tettem erre lépése-
ket, és a 13 év alatt, amióta Do-
maszéken lakunk, szinte a fél fa-
lut megismertem. 

– Akik korábban Annának 
szólították, most mondják-e, 
hogy „elnök asszony”?

– Dehogy! Ugyanaz marad-
tam, aki voltam, a magánem-
ber Magyar Anna nem válto-
zott. Például palántákat csere-
berélünk: kaptunk paradicsom-
palántát egy kedves domaszéki 
családtól, viszonzásul pedig ne-
veltünk nekik feketeribizli töve-
ket. A kapcsolatom a domaszé-
ki emberekkel ugyanolyan köz-
vetlen, mint korábban volt. Itt 
említeném meg Vass Feri bá-

csit, akinek a napokban sajnos 
a temetésére kellett mennem, 
de örülök, hogy október 23-án 
még kitüntethettem, mint ’56-
os hőst.

– Kevés szabadidejében mi-
vel tölti az időt?

– Szoktunk kirándulni a fér-
jemmel, aki jól ismeri a kör-
nyéket. Régebben, amikor több 
időnk volt, gyakran jártunk az 
erdélyi hegyekbe is. Szeretek ol-
vasni, elsősorban szépirodal-
mat, regényeket és elbeszélése-
ket. Egyik kedves szerzőm Wass 
Albert, akit szerencsére egy-
re többen „felfedeznek” mos-
tanság. Igaz, szomorúsággal te-
li szinte minden munkája, de a 
sorok között meghúzódik az a 
bizonyos székely derű, ami erőt 
ad. 

– A racionális – matemati-
kus, közgazdász – alkatával 
hogyan fér össze a szépiroda-
lom?

– Ez nem választható szét. Azt 
mondják, a matematikai, a zenei 
és a nyelvi hajlam sokszor össze-
függ. Mindennek van logikája és 
szépsége is. Amikor egyetemis-
ta voltam, érdekelt például a 
néprajz, meg is vannak máig az 
akkor gyűjtött könyveim. A ma-
tematikában nemcsak számok 
vannak, az egy logikus megkö-
zelítési mód, de összességében a 
lélek teljessége a fontos.

– Férjéről és édesanyjáról 
már beszéltünk, a család töb-
bi tagjáról azonban még nem 
esett szó. Két felnőtt fi a távol, 
külföldön él.

– És van két kisunokám is. 
Egyikőjük két és fél éves, a má-
sik pedig még nincs egy eszten-
dős. Sajnos külföldön élnek, de 
ez sem akadály: a nagyobbnak 
telefonon vagy Interneten szok-
tam mesét mondani.

Péter Árpád

Az elnök Interneten mond mesét
Magyar Annáéknál mindenki nadrágot hord

Anya és lánya büszkék egymásra

MAGYAR ANNA Szolnokon született, gyermekéveit a Bé-
kés megyei Kunágotán töltötte. A középiskolai és egyetemi 
tanulmányait Szegeden folytatta; matematikus és közgaz-
dász diplomát szerzett. A megyeszékhelyen lakott és dol-
gozott hosszú időn keresztül. A MÁV-nál informatikai mun-
kakörökben, majd a Picknél előbb informatikai, később 
gazdasági területen tevékenykedett. Gazdasági igazgató-
helyettesként búcsúzott a húsipari óriástól.

Magyar Anna most Domaszéken él férjével és édesanyjá-
val. Két fi a és két kisunokája van, ők külföldön laknak. 
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Április 12-én újságírók 
és meghívott vendégek 
jelenlétében a holland és 
belga cégek vezetői írtak 
alá megállapodási szerző-
dést Nógrádi Zoltánnal, 
Mórahalom polgármes-
terével. Az Aranyszöm 
Rendezvényházban meg-
tartott sajtótájékoztatón 
elhangzott, hogy a kül-
földi nagyvállalatok fel-
építendő üzemeik számá-
ra – a város területfejlesz-
tési céljaival összhangban 
– 13 hektár nagyságú te-
rületet vásároltak meg a 
Homokhát Térségi Ag-
rár-Ipari Park területén. A 
belga Pacapime cég cso-

magolóanyagokat gyárt, 
a Magyarországon Tex-
pack Kft. néven bejegy-
zett holland LCPackaging 
pedig több mint harminc 
különféle, főként a mező-
gazdaságban használatos 
csomagolóanyagot szál-
lít az Európai Unióba. A 
húsfeldolgozással foglal-
kozó belga Fléma Snack 
Kft. főként saslikgyártás-
sal foglalkozik majd ma-
gyarországi telephelyén. 
A beruházás keretében a 
mórahalmi ipari parkban 
45 ezer négyzetméteres 
gyáregységet és logisz-
tikai központot létesíte-
nek. A teljes beruházás 

összköltsége meghaladja 
a 12 milliárd forintot. A 
raktárépület tulajdonosa 
az LCPacaging egyik le-
ányvállalata, a logisztikai 
szolgáltatásokat biztosí-
tó LaCle Vagyonkezelő 
Kft. lesz.

Vonzó kistérség
A sajtótájékoztatón 

Nógrádi Zoltán polgár-
mester a beruházás mun-
kahelyteremtő fontossá-
gát hangsúlyozta: „Tör-
ténelmi jelentőségű ese-
mény elé nézünk a mai 
napon. A homokháti kis-
térség jövőképe szem-
pontjából a mai napnak 

óriási jelentősége van. 
Sokáig kizárólag a me-
zőgazdaság biztosított 
munkahelyet a kistér-
ségben élőknek, hosszú 
munka után 1996-ban 
kezdődött meg a térség 
ipar- és gazdaságfejlesz-
tési programja, s 1998-
ban megvalósult az ipari 
park. Az utóbbi időben a 
folyamatok felgyorsultak 
és az ipari parkunk egyre 
vonzóbbá vált a befekte-
tők számára. Ennek és a 
kistérség befektetés-ösz-
tönző gazdaságpolitiká-
jának köszönhetően ír-
hatjuk most alá ezeket a 
szerződéseket.”

A Pacapime cég 100 
ezer négyzetméter terü-
letet vásárolt meg, ame-
lyen az első ütemben egy 
8000 négyzetméteres 
termelőcsarnok építését 
kezdik meg a következő 
negyedévben. A terme-
lés 2008-as beindításakor 
a logisztikai központtal 
és további termelési csar-
nokokkal együtt az üzem 
40 ezer négyzetméte-
resre bővül. A cég tervei 
szerint 150 lesz az alkal-
mazottak teljes száma, il-
letve közvetetten továb-
bi 50 embernek biztosí-
tanak majd munkát. A 
holland többségi tulajdo-
nosú TexPack Internati-
onal Kft. a LCPacaging 
magyaroszági leányvál-
lalata több mint húszfé-
le mezőgazdasági csoma-
golóanyagot gyárt. A cég 
az EU-ban használt cso-
magolóanyagok magyar-
országi vezető importő-
re és exportőre. Az 1930-
ban alapított belga Fléma 
Snacks fő tevékenységi 

köre a húsfeldolgozás. A 
terveik szerint a kezdet-
ben 100%-ban EU-s ex-
portra dolgoznak, a ké-
sőbbiekben pedig más pi-
acokat is megcéloznak.  

A külföldi befektetők 
valamennyien hangsú-
lyozták, az ipari park el-
helyezkedése nagyban 
befolyásolta döntésüket 
a telekvásárláskor: közel 
van a hármashatár, szá-
míthatnak a helyi önkor-
mányzat támogatására és 
van elérhető munkaerő. 
A TexPack és a LaCle Kft. 
számára az is nyomott a 
latban, hogy a szegedi te-
lephelyük innen elérhető 
közelségben lesz.  

– A térségben minden 
feltétel adott. Az ipa-
ri parkban kiváló körül-
mények vannak egy ilyen 
üzem létrehozásához és 
adott a jó munkaerő is 
– nyilatkozta lapunknak 
Lukas Vanreusel a Flé-
ma Snacks igazgatója.

A telekvásárlást már 
a közeljövőben konkrét 
beruházások, gyár– és 
raktárépítések követik, a 
termelés beindítását pe-
dig 2008 elejére tervezik, 
ami a térség munkaerő-
piacán is éreztetni fog-
ja hatását. Va la mennyi 
cégvezető már most to-
vábbi bővítést fontolgat. 
A megyei szinten is ki-
emelkedő nagyságren-
dű beruházás óriási ha-
tással lesz a térség fejlő-
désére, ugyanakkor az itt 
élők számára a lakosság-
megtartó, egzisztenciális 
biztonságot nyújtó von-
zata talán még ennél is 
fontosabb.

Váradi Attila

350 új munkahely 
a Homokhátságon

– Mikor alakult meg 
a TPI Packaging le-
ányvállalata a TexPack 
Kft.?

– Cégünket 1994-ben 
alapítottuk meg Szege-
den. Pontosabban Sző-
regen béreltünk egy rak-
tárépületet és egymillió 
forint törzstőkével ren-

delkeztünk. Azóta évről 
évre bővítgettük a vállal-
kozást és mára az árbe-
vételünk már meghalad-
ja a 2 milliárd forintot.

– Milyen csomagoló-
anyagokat állít elő cé-
gük?

– Főként a mezőgazda-
ságban használatos zsá-

kokat készítünk. Mi va-
gyunk a legnagyobb be-
szállítói például a magyar 
malmoknak, de gyártunk 
burgonyás– és hagymás 
zsákokat, árnyékoló há-
lókat, agro-szöveteket, 
mintegy huszonháromfé-
le termékünk van. 

– A terveik szerint 
mi lesz a beruházás el-
ső üteme?

– A befektetés első lé-
pése a raktárépületünk 
felépítése. A gyárépü-
let a szociális és logisz-
tikai létesítményekkel 
együtt 6000 négyzetmé-

teres lesz. A 9 méter ma-
gas üzemben automata 
gépsorokon folyik majd 
a hullámkarton rekeszek 
gyártása.

– Miért éppen a Ho-
mokhátságot választot-
ták befektetésük hely-
színéül?

– Sok települést meg-
néztünk mi és a külföldi 
partnereink is Magyar-
ország területén. Több 
alkalmas terület is szóba 
került. Leginkább a ta-
lajmechanikai szempon-
tokat és a telekárat vet-
tük fi gyelembe, de sok 

egyéb tényező is Móra-
halom oldalára billen-
tette a mérleg nyelvét. 
Nagy előnye, hogy a kö-
zelben van a hármasha-
tár, és hogy ez egy jelen-
tős zöldségtermelő vi-
dék. A kistermelőknek 
és a nagyvállalatoknak 
egyaránt fontos, hogy 
jó minőségű csomago-
lóanyagban kínálják ter-
mékeiket. A szupermar-
ketekbe való beszállítás 
és az export miatt ma 
már nagy igény van a 
korszerű csomagolásra.

p.a.

Holland cég költözik az Agrár-Ipari Parkba
A Homokhát Térségi Agrár-Ipari Parkban terü-
letet vásárló cégek közül a holland TPI  Packa-
ging évek óta jelen van csomagolóanyagaival a 
magyarországi piacon. TÖRÖK TIBORRAL a cég 
magyarországi leányvállalatának igazgatójával 
a szerződés aláírása után beszélgettünk.

Az új víztorony az ipari parkot is szolgálja
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– Cégünk egy családi vállal-
kozás, a nagyszüleim alapítot-
ták 1930-ban. Otthon, a bel-
ga cégünknél 150 szakképzett 
ember dolgozik és 60-70 ton-
na hústerméket állítunk elő na-
ponta. A befektető partnereink-
kel sokat töprengtünk, amíg ki-
választottuk az itteni Agrár-Ipa-
ri Parkot. A város elhelyezkedé-
se ideális agrárszempontból. A 

térségben adott az állattenyész-
tés, a hústermelés, valamint a 
zöldségtermesztés. A kész ter-
mékek szállítása szempontjából 
is megfelel, hiszen közel van az 
autópálya.

– Milyen húsféléket fognak 
itt gyártani?

– Elsősorban saslik terméke-
ket állítunk majd elő, valamint 
különféle saslik-variációk kidol-

gozása lesz a célunk. Az alap-
anyagot 100%-ban helyi hús-
termelőktől szeretnénk besze-
rezni.

– Miért éppen Mórahalom-
ra esett a választásuk?

– Kiváló az elhelyezkedése, 
közel van a hármashatár, a tér-
ségben meghatározó ágazat a 
zöldség- és hús előállítás, és itt 
mindenben számíthatunk a he-
lyi Önkormányzat támogatásá-
ra is.

– Hány munkahelyet terem-
tenek?

– Mi több lépcsős beruházás-
ban gondolkodunk. Az első lép-
csőben 40-50 embernek tud-
nánk munkahelyet biztosítani, 

de szeretnénk, ha a közeljövő-
ben a csapatunk 150-200 főre 
bővülne. A termelés megkezdé-
sét 2008. januárjára tervezzük.

p.a.

Saslikgyártás a térségi ipari parkban
A többek között kolbászt, sonkát, szalámit és májpásté-

tomot előállító belga Fléma Snacks Magyarországon azonos 
néven bejegyzett leányvállalata szintén az Agrár-Ipari Park 
„lakójává” válik. LUCAS VANREUSEL igazgatóval üzleti ter-
veikről beszélgettünk.

Lucas Vanreusel

A sikeresség felté-
tele, hogy a homok-
háti gazdálkodóknak 
legyen olyan elkép-
zelésük, amelyet a 
későbbiekben meg is 
tudnak valósítani. Ezt 
a célt szolgálja a nem-
rég alakult fejlesztési 
munkacsoport. 

Amint arról lapunk 
már írt, Nógrádi Zoltán 
kistérségi elnök kezde-
ményezésére és vezeté-
sével a térség mezőgaz-
dasági termelőinek, illet-
ve turisztikai szálláshe-
lyadóinak szóló intenzív 
fejlesztési program in-
dult a Homokhátságon. 
A program célja a gaz-
dák fejlesztési elképze-
léseinek pályázati forrá-
sok bevonásával történő 
megvalósítása, pályáza-
ti segítségnyújtás, vala-
mint a szoros kapcsolat-
tartáson alapuló, napra-
kész információ-szolgál-
tatás. 

A fejlesztési program-
csoport legutóbbi ren-
dezvényére, melyre a 
mórahalmi Erzsébet Ká-
vézóban került sor, az 
a hatvan gazda kapott 
meghívást, akik koráb-
ban kérték, hogy kapja-
nak segítséget fejleszté-

si elképzeléseik megva-
lósításához. A megbe-
szélésen összegezték a 
tanácsadó csoport ed-
dig elvégzett munkáját, s 
mindezen túlmenően az 
érdeklődők tájékoztatást 
kaptak a már megjelent 
pályázati lehetőségekről. 

Nógrádi Zoltán elő-
adásában annak fontos-
ságát hangsúlyozta, hogy 
a gazdák merjék igény-
be venni a fejlesztéseik 
fi nanszírozására rendel-
kezésre álló támogatá-
sokat. A térség gazdasá-
gi előrelépése érdekében 
minden lehetséges for-
rást meg kell szerezni – 
még akkor is, ha az csak 

25-35%-os vissza nem 
térítendő támogatás for-
májában jön is. 

A sikeresség feltétele
A kistérségi elnök el-

mondta, nem kell meg-
ijedni a pályázati proce-
dúrától, Nyugat-Európá-
ban is megtanulták ezt 
a gazdák, így az ott élők 
számára ez már rutin-
szerű folyamat. A térség 
dinamikus fejlesztéséhez 
mind az agrárágazatban, 
mind más területeken je-
lentős pályázati összegek 
lehívására van szükség. 

A sikeresség feltétele 
– ebben a folyamatosan 
változó világban, amikor 

napról napra változnak a 
szabályok –, hogy a tér-
ség gazdasági szereplői 
összefogjanak, s konkrét 
és néhol vakmerő stra-
tégiát állítsanak fel, akár 
egy egyedi gazdaságra, 
akár magára a kistérség-
re nézve. Amint össze-
áll az elképzelés, a prog-
ramcsoport segít megta-
lálni a források megszer-
zéséhez vezető utat.

Nógrádi Zoltán elő-
adását követően a fejlesz-
tési munkacsoport veze-
tője röviden felvázolta a 
pályázati rendszer utób-
bi napokban történt vál-
tozásait, valamint ismer-
tette a gépbeszerzéses 

pályázat kritériumait. A 
megjelent hírek és az el-
fogadott miniszteri ren-
deletek alapján várható, 
hogy gépbeszerzésre má-
jus 16-tól lehet benyújta-
ni pályázatot, a támoga-
tások első lehívásának 
legközelebbi időpont-
ja pedig október 1. A tá-
mogatás mértéke a beru-
házás összes elszámol-
ható költségének legfel-
jebb 25 %-a, a kiemelten 
támogatott gépek esetén 
legfeljebb 35 %-a. A pá-
lyázatok bírálata ponto-
zás alapján történik.

 Jójárt Edit
programcsoport 

vezető

Öttömösön, Ruzsán és Pusztamérgesen is tartottak gazdafórumot

Minden lehetséges forrást meg kell szerezni!

A mezõgazdasági  géppark bõvítése is segítheti az áruk piacrajutását
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Egyelőre teljes a bi-
zonytalanság, hogy a 
júliusban szülő nők 
hol és milyen feltéte-
lek mellett adhatnak 
életet gyermeküknek.

Néhány hete felme-
rült, hogy a szegedi nők 
csakis a II. Kórházban, 
míg a térségbeli asszo-
nyok a Klinikán szülhet-
nek, mert ha nem, ak-
kor jelentős összegű dí-

jat kell fi zetniük. Most 
úgy tűnik, ez az elkép-
zelés lekerült napirend-
ről, de abban egyetérte-
nek a szülész-nőgyógyá-
szok, hogy „még minden 
képlékeny.”

A jelenleg hatályos 
rendelkezések szerint 
annyi bizonyosnak tű-
nik, hogy július 1-től je-
lentősen átalakulhat a 
szülészetek világa. Aki 
az említett időpont után-
ra várja a babát, és saját 
nőgyógyásznál szeretne 
szülni, akkor – ha addig 
nem változnak a jogsza-
bályok – ki kell fi zetnie a 
szülés hivatalos díjának 
30 %-át. Ez császármet-
szés esetén elérheti a 80 
ezer forintot, de kompli-
kációmentes szülés ese-
tén is meghaladhatja a 
30 ezret. Fizetnie annak 
nem kellene, aki az ügye-
letes orvosnál ad életet 
gyermekének. 

Egy magát megnevezni 
nem kívánó nőgyógyász 
arról beszélt lapunknak, 

hogy a kismamák felhá-
borítónak tartják, hogy 
„büntessék” őket amiatt, 
mert választott orvos-
nál kívánnak szülni. Az 
általunk megkérdezett 
nők abszurdnak tartják, 
hogy egy korábban soha 
nem látott nőgyógyász-
nál szüljenek. „Szülész-
nőgyógyászt bizalmi ala-
pon választ az ember és 
nem úgy, hogy éppen ki 
az ügyeletes” – mond-
ja egyikőjük. A szakér-
tők szerint az sem zárha-
tó ki, nyártól gyakrabban 
fordul majd elő, hogy az 
új fi zetési feltételek mi-
att hamarabb indítják be 
a szülést. Ezzel a „mód-
szerrel” ugyanis elér-
hető, hogy éppen a vá-
lasztott orvos legyen az 
ügyeletes.  (mk)

Szülés az ügyeletesnél

E mellbevágó monda-
tot Túri Sándor pro fesz-
szor, a szegedi gyermek-
klinika igazgatója mond-

ta annak kapcsán, hogy 
április hónapban már 13-
án betelt az úgynevezett 
volumenkorlát, vagyis a 

jogszabályok szerint az 
utána következő hetek-
ben már nem lett volna 
szabad újabb betegeket, 

újabb beteg gyerekeket 
felvenni.

Túri Sándor a sajtónak 
arról beszélt, hogy ő „fo-
lyamatosan megszegi a 
törvényt”, mert az előírá-
sok ellenére fogadja az 
intézmény a betegeket. 
Az igazgató hangsúlyoz-
ta, a korlát túllépése el-
lenére minden indokolt 
esetben felveszik a gye-
rekeket. Átlagosan na-
ponta 5-15 új beteg ke-
rül be a klinikára.

Az igazgató hitet tesz 
amellett, hogy az ellá-
tásra szoruló gyerme-
kek megkapják a szük-
séges kórházi kezelést, 
de kérdés, az új betegel-
látási rendszerben med-
dig működtethető így az 
intézmény?

A kisgyermekes szülők 
aggódnak, és az utóbbi 
hetekben egyre több pa-
naszt lehet tőlük halla-
ni. Előfordul olyan, hogy 
egy fül-orr-gégészeti be-
avatkozásra hosszú he-

teket kell várni. Ha pél-
dául áprilisban kiderült, 
hogy mondjuk a man-
dulája miatt műteni kell 
egy gyereket, akkor már 
csak júniusra kapott elő-
jegyzést.  

Az április 1-jétől beve-
zetett új rendszer szerint 
sokkal kevesebb forrás-
ból kénytelenek gazdál-
kodni a gyógyintézmé-
nyek, így a gyerekkórhá-
zak is. Emiatt a korábbi 
műtétek, kezelések felét 
tudják csak elvégezni.

A szegedi gyerekkór-
ház és a klinika hely-
zete azért is vált nehe-
zebbé az utóbbi hetek-
ben, mert miután Ma-
kón és Hódmezővásár-
helyen megszűntették a 
fül-orr-gégészetet, így az 
ott élő gyermekeket Sze-
gedre szükséges behozni, 
de előfordul, hogy Gyu-
láról és Bajáról küldenek 
beteget a csongrádi me-
gyeszékhelyre.     

A szülők szeme előtt 
mindig az lebeg, hogy 
csak egészséges legyen a 
gyerek, de a mostani bi-
zonytalanságban külö-
nösen mindenki abban 
reménykedik, hogy nem 
éri semmi baj a kicsiket.

(med)

Mi lesz a beteg gyerekekkel?
„Nem lehet, hogy közgazdászok határozzák meg, hogy kinek jár az élet.”

Az egészségügy átalakítása árnyékot vet a szegedi gyermekklinikára is

A kistestvér már az ügyeletesnél születik? (archív felvétel)
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Amint azt múlt ha-
vi lapszámunkban meg-
hirdettük, 300 forintért 
– egy vizitdíj áráért – kí-
náltunk egy kiló hagy-
mát és öt kiló krumplit 
mindazoknak, akik a la-
punkból kivágott szel-
vénnyel megjelentek a 
művelődési ház udvarán. 
Az alábbiakban a vásár-
lók véleményeiből válo-
gatunk. 

O.I. nyugdíjas: Hi-
ánypótló, nagyszerű 

kezdeményezésnek tar-
tom. Komoly segítsé-
get jelent nekünk, hogy 
féláron lehet hozzájutni 
ilyen alapvető élelmisze-
rekhez. 

O.Z. nyugdíjas: A 
sorban nagyrészt nyug-
díjasok állnak; akik-
kel beszéltem, mind 
úgy gondolják, hogy na-
gyon sokat segítenek ne-
künk az akció szerve-
zői. Sok nyugdíjas havi 
30 ezer vagy annál keve-

sebb nyugdíjból él, akik-
nek sokat jelent, hogy 
50%-kal olcsóbban lehet 
krumplit vásárolni. Biz-
tosan nagy lenne az ér-
deklődés más ilyen jelle-
gű akció iránt is. 

G.I. nyugdíjas: Nagyon 
jó kezdeményezésnek tar-
tom, de még jobb lenne, 
ha a leginkább rászoru-
lókhoz jutna el az ilyen se-
gítség. Például itt a szere-
tetotthonban is tudomást 
szereztek erről az akcióról 

és kérték, hogy vigyünk 
nekik is három csoma-
got. Ők nem kaptak új-
ságot, de összegyűjtöttük 
nekik a szelvényeket és át 
fogjuk vinni a csomago-
kat. A Térségi Tükör elő-
ző akcióját, a nőnapi für-
dőbelépőt is örömmel fo-
gadtuk. Csodálatos napot 
töltöttünk Mórahalmon. 
A rengeteg virág, a tisz-
taság és a fürdő… szóval 
nagyon szép élményekkel 
tértünk haza.

M.J. – rokkantnyug-
díjas: Nem véletlen, 
hogy ennyi ember van 
itt. Én már 6 óra óta itt 
vagyok, mert nekem szá-
mít az a néhány száz fo-
rint is. A nagyáruházak-
ban és a piacon olyan 
magas árat kérnek, ami-
lyet nem szégyellnek. 
Nekem kevés a nyugdí-
jam, ezért minden ilyen 
akció jól jön.

-va- 

A Mórakert burgonyája Szegeden
A Térségi Tükör legújabb akciója óriási sikert aratott

Nógrádi Zoltán országgyûlési képviselõ az akció egyik 
kezdeményezõje is segített a csomagok kiosztásában

Még a Mórakert kamionjának érkezése elõtt hosszú sorban várakoztak a vásárlók

Hatalmas érdeklődés mellet zajlott le a sze-
gedi Alsóvárosi Művelődési Házban lapunk és a 
Mórakert közös vásárlási akciója. 

Az óvoda felújítása egy 
ideje már sürgető szükség-
szerűséggé vált Pusztamér-
gesen. A munkálatok tavaly 
elkezdődtek, azóta új tetőt 
kapott az épület.

A település központjában, a 
templommal szemben található 
óvoda kívülről nagynak, tágas-
nak hat. Már messziről csillog-
nak a felújított tetőn sorakozó 
cserepek. A pusztamérgesi óvo-
dába jelenleg 46 gyermek jár, 
huszonhárman a kiscsoportba 
és ugyanennyien a nagyok cso-
portjába.

A felújítás nem csupán ké-
nyelmi, hanem egészségügyi és 
takarékossági szempontokat is 

szolgál. Az új nyílászáróknak, il-
letve a szigetelt tetőnek köszön-
hetően fűteni is hatékonyabban, 
előnyösebben tudnak majd a té-
li időszakban. 

A több mint 10 milliós, két-
lépcsős beruházás pályáza-
ti forrásokból valósulhat meg. 
Mivel az átalakítás a konyhát 
és az egyik vizesblokkot is érin-
ti, a tanítási évben nem lehet 
megkezdeni a munkálatokat. A 
belső átalakítás az idén, a nyá-
ri szünetben kezdődhet meg. A 
felújítás során nem csak a nyí-
lászárókat cserélik ki, de falakat 
is áthelyeznek majd, hogy ezál-
tal megnöveljék a gyerekek által 
használt területet. Nagyobb és 
jól szigetelt helyiségbe kerül át 
az egyik vizesblokk.

– A fal áthelyezésével a kony-
hánkból választunk le egy részt. 
Ezt a helyiséget már nem fő-
zésre, csak melegítésre hasz-
náljuk, hiszen az iskola kony-
hájáról hozzuk az ételt. Tehát 
így nem tudjuk kihasználni, a 
fal másik oldalán lévő terem-
ből viszont egy szép tornaszo-

bát alakíthatunk ki. A pályáza-
tok megszerzésében sokat se-
gített Nógrádi Zoltán polgár-
mester úr – mondta Farkas Já-
nosné, az intézmény vezetője.
A tervek szerint a szeptemberi 
tanévkezdésre adják át a kívül-
belül megújult óvodát.

 p.a.

Megújul az óvoda 
Pusztamérgesen

Õsztõl a megújult óvodában huncudkodhatnak
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A jelenleginél négy-
szer nagyobb alap-
területű helyiségbe 
költözik április utolsó 
hetében a Bordányi 
Ifjúsági Információs 
Pont (biip).

A Bordányi Gyermek– 
és Ifj úsági Önkormány-
zat, valamint a Kulturá-
lis és Szabadidős Egye-
sület által üzemeltetett 
intézmény a tervek sze-
rint május 2-án nyílik 
meg próbaüzemben az 
ügyfelek előtt a bordányi 
Faluház tetőterében. A 
fi ataloknak a próbaüzem 
ideje alatt lehetőségük 
lesz arra, hogy vélemé-
nyükkel, javaslataikkal, 
önkéntes munkájukkal 
még inkább a maguk ké-
pére formálják a teret.

A területi bővülés 
számos új szolgáltatás 
bevezetését hozza ma-
gával. Az alapgondola-
tokat még a múlt év vé-
gén begyűjtötte az egye-
sület vezetősége, ezek 
szerint kiderült, hogy a 
bordányi fi atalok egy, az 
Európai Unióban klas-

szikusnak számító kö-
zösségi teret álmod-
tak meg maguknak. A 
több mint 120 négyzet-
méteres térben tovább-
ra is megtalálható lesz a 
2000 óta működő Tele-
ház, ezt azonban jól ki-
egészíti majd egy olva-
só, egy multimédiás és 
egy úgynevezett játék-
tér is. A „biip” ad he-
lyet a továbbiakban is a 
kistérségünkben egye-
dülálló módon működő 
Eurodesk végpontnak.

A közösségi térhez két 
iroda tartozik, az egyik a 
működtetők adminiszt-
rációs feladatainak el-
végzésére szolgál majd, 
a másik irodában pedig a 
Bordány Rádió stúdióját 
szeretnék berendezni. A 
rádió egyelőre interne-
ten sugároz majd napi 
rendszerességgel adást, 
a szerkesztőgárda bővü-
lését és a különböző en-
gedélyek beszerzését kö-
vetően lehetőség nyílhat 
kisközösségi, földi su-

gárzású rádió üzemelte-
tésére is.

A tervek és a megfo-
galmazódott igények sze-
rint bővülhet a hely nyit-
va tartása. Amennyi ben 
az önkormányzat módo-
sítja a Faluház Szervezeti 
és Működési Szabályza-
tát, pénteken és szomba-
ton 22 óráig tölthetik el 
idejüket a „biip”- ben a fi -
atalok.

A megvalósításhoz 
szükséges pénzt is régóta 
gyűjtögetik a számláikon 

a szervezetek. Nagy se-
gítséget jelent egy sikeres 
Leader+ pályázat, amely-
ből új számítógépeket, 
bútorokat tudnak besze-
rezni, de az eredményes 
összefogást modellezi az 
is, hogy a bordányi ifj ú-
sági önkormányzat az 
idei hulladékgyűjtésből 
befolyt pénzt az ifj úsági 
tér berendezéséhez aján-
lotta fel.

Bordány Község Ön-
kormányzata a Faluház 
felújításakor kialakított 
közösségi teret térítés-
mentesen bocsátotta a 
fi atalok rendelkezésére. 
A működtetéshez a bér-
leti díj, a fűtés-, az áram-
és vízfogyasztásból adó-
dó költségek elengedésé-
vel járul hozzá. Tovább-
ra is az egyesület gazdál-
kodja ki a bérköltségeket 
és a működéshez, a meg-
valósuló programokhoz 
szükséges egyéb járulé-
kos költségeket.

A kistérség új ifj úsági 
közösségi terének ünne-
pélyes és hivatalos meg-
nyitójára június 2-án ke-
rül majd sor.

Tanács Gábor

Egyeztetés a Bordányi Ifjúsági Információs Pont irodájában

A „biip” pezsdíti az életet Bordányban

– Mikor és milyen szándék-
kal alapították a Vállalkozók 
Klubját?

– 1999-ben egy beszélgetés 
kapcsán fogalmazódott meg a 
zákányszéki vállalkozók kö ré-
ben, hogy kell egy alkalom és 
kell egy hely, ahol összejöhet-
nénk tapasztalatcserére, új in-
formációk szerzésére, vagy ép-
pen csak beszélgetni. De ha 
már összejöttünk, próbáljuk 
képviselni a magunk és közsé-
günk érdekeit is. Így alakult 
meg 1999 nyarán a Vállalkozók 
Klubja.

– Mit rejt a klub megneve-
zés? 

– A klub szóval az összejöve-
telünk közvetlen, klubszerű lég-
körét szeretnénk kifejezni. Ed-
dig tudatosan csak vállalkozók-
ról beszéltem, de kezdettől fog-
va folyamatosan próbáljuk tagja-
ink sorába csalogatni a gazdákat, 
hisz településünkön meghatá-
rozóan mezőgazdasági termelés 
folyik.  2001-ben megújult szer-
vezetünk, nevünket is megvál-
toztattuk, Zákányszéki Gazdák 
Vállalkozók Klubja Egyesület-
ként hivatalosan is bejegyeztet-

tük magunkat. Tettük ezt azért, 
hogy még markánsabban tud-
juk tagságunk érdekképviseletét 
ellátni, ha adódik valami lehető-
ség, tudjunk pályázni.

– Hány tagjuk van jelenleg?
– Tagságunk létszáma jelen-

leg 34 fő és folyamatosan nő. A 
vezetőség 3 tagú.

– Mi a szervezet tevékeny-
ségi köre?

– A két vezetőségi tagtár-
sammal minden hónap ele-
jén összejövünk a hónap máso-
dik felében esedékes klubestet 
előkészíteni. Ezekre az esetek-
re mindig hívunk szakértő elő-
adót a legkülönbözőbb témák-
ban. Igyekszünk közérdeklő-
désre számot tartó programo-
kat szervezni. Volt már téma a 
biogazdálkodás és az alternatív 
energiaforrásoktól az adójog-

szabályokon át a hogyan véde-
kezzünk a szívinfarktus ellenig 
minden, és ezután is igyekszünk 
újabb és újabb témákkal előáll-
ni. Matuszka Antal polgármes-
ter úr is részt vesz a gyűlésein-
ken és ismerteti az önkormány-
zat munkáját. Összejöveteleink 
fontos részét képezik az úgy-
nevezett kötetlen beszélgeté-
sek, ahol kis csoportokban bár-
mit meg tudunk beszélni, hasz-
nos információk cserélnek gaz-
dát ilyen formában. Terveink 
közt szerepel, hogy felvegyük a 
kapcsolatot hasonló környékbe-
li szervezetekkel.

Pásztai András

Zákányszéki Gazdálkodók Vállalkozók Klubja

„Érdekeinket képviseljük”
Nyolc éve aktív vállalkozói klub, közösség működik Zá-

kányszéken. Ma már nem csupán a vállalkozók, hanem a 
térség gazdáinak is fórumává, sőt érdekérvényesítő szer-
vezetévé nőtte ki magát. A szervezetről, céljaikról KOPASZ 
SZILVESZTERREL, az egyesület elnökével beszélgettünk.

Kopasz Szilveszter
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A bicikliseknek és 
autósoknak is érdekük, 
hogy tudják, mely terü-
leteken élveznek külön-
leges védelmet a kétke-
rekűvel közlekedők.     

Több városrészben is 
kialakításra került az el-
múlt években biciklisáv, 
de még mindig nagyon 
sok útszakaszon kellene 
kijelölni helyet a kerék-
párosok számára.

Ha nincs kerékpárút, a 
bringások nem érezhetik 
magukat biztonságban. 
Veszélyesebb szakaszo-
kon a testi épségüket, ne-
tán az életüket kockáztat-
ják azok, akik kerékpár-
ra mernek szállni a város-
ban. Egy-egy forgalma-
sabb részen az a veszély 

Egyre többen választják a környezetkímélõ közlekedést

Még mindig kevés 
Szegeden a kerékpárút

Sokakat érzéke-
nyen érintett Szege-
den, hogy olyan fákat 
vágtak ki a Szabadság 
téren, melyek nem 
tűntek betegnek.

Az illetékesek arra hi-
vatkoztak, hogy a fák 
nem egészségesek, il-
letve balesetveszélye-
sek. Az ügyben helybé-

liek megkeresték Hüvös 
László alsóvárosi önkor-
mányzati képviselőt, aki 
írásbeli interpellációt in-
tézett a témában Botka 
László polgármesterhez. 
A városatya arról érdek-
lődött, hogy mi indokol-
ta a fakivágást. A Hüvös 
László birtokában lévő 
fényképek ugyanis ar-
ról tanúskodtak, misze-
rint az egyes ágak lehet 

hogy korhadtak voltak, 
de a fák egésze nem lát-
szott betegnek.        

A polgármester vá-
laszában arról tájékoz-
tatta a képviselőt, hogy 
a Szegedi Környezet-
gazdálkodási Kht, mint 
a közterületek kezelője 
és a Városüzemeltetési 
Iroda helyszíni ellenőr-
zést végeztek a terüle-
ten, s ekkor került meg-
állapításra: a Szabadság 
téren lévő fák túlkoro-
sak, korhadtak és gom-
bafertőzöttek. A polgár-
mesteri válasz szerint a 
faállomány teljes reha-
bilitáció keretében tör-
ténő felújítása lenne in-
dokolt, amely azért ér-
dekes és ellentmondá-
sos, mert Hüvös Lász-
lónak a Szabadság tér 
rendezésére vonatkozó 
kezdeményezését a kor-
mánypárti többség feb-
ruárban leszavazta.                

(-szl-)

Ne vágj ki minden fát!

Megdöbbentõ ritkítás

Kockázatos az átkelés a keresztezõdéseken

fenyeget, hogy elsodorják 
a bicajost; amennyiben 
viszont a járdán teker, ak-
kor a gyalogosok „szól-
nak be” – netán az intéz-
kedő rendőrökkel gyűl-

het meg a baja a drótsza-
márral közlekedőnek.

Két útszakaszon a la-
kossági kezdeményezé-
sek ellenére évek óta nem 
történik érdemi előrelé-

pés. Az egyik a Kossuth 
Lajos sugárútnak a kis- 
és a nagykörutat össze kö-
tő része, a másik a Bol-
dogasszony sugárút. Sok 
állampolgár panaszko-
dik, hogy miért nem le-
het ezen igen forgalmas 
utak mentén a meglévő 
széles gyalogjárdán ke-
rékpárutat kialakítani.

– Egyszerűen nem tu-
dom felfogni, hogy példá-
ul a Boldogasszony sugár-
úton, ahol tavasztól őszig 
naponta közlekedem, mi-
ért nem lehet bicikliutat 
kijelölni. E probléma sok 
alsóvárosi lakost érint 
– mondja Bagi Éva, aki 
úgy véli, a sugárút mellet-
ti több méter széles jár-
daszakaszon lenne hely a 
kerékpárosok számára.

A városi költségveté-
si vitákban az ellenzé-
ki oldal már évek óta fo-
lyamatosan tesz módosí-
tó javaslatokat a Bol dog-
asszony sugárúti kerék-
párút kialakítására, de 
a kormánypárti többség 
nem kívánt e célra pénzt 
biztosítani, így a közeljö-
vőben nem lesz kijelölt 
biciklissáv a Belváros és 
Alsóváros között.

A Boldogasszony su-
gárúti kerékpározás ügye 
azonban nem csak az al-
sóvárosiakat érinti. Aki 
biciklivel megy a nagyál-
lomásra vagy az egyete-
mi sportpályára, szintén 
megtapasztalhatja, hogy 
nem veszély nélküli a je-
lentős forgalmú úton va-
ló közlekedés.

A dühös bringások 
között olyan vélemé-
nyek is megfogalmazód-
nak, hogy a városvezetés 
biztosan azért idegen-
kedik új bicikliutak ki-
jelölésétől, mert tavaly 
nyáron botrányba ful-
ladt a Csongrádi sugár-
úton a kerékpársáv kije-
lölése. Mint ismeretes, 
a múlt évben csak töb-
bedszeri nekifutásra si-
került megfelelő helyen 
felfesteni a kerékpárutat 
a nagykörút és a Rózsa 
utca között. Az illetéke-
sek felmázoltatták az út-
jelet, majd lemaratták, 
utána ismét felfestették, 
és megint lemaratták. 
Már a kivitelező munká-
sok is csak mosolyogtak 
az újabb és újabb utasí-
tásokon.             

(-szil-)

Forráskúton további há-
rom homokháti telepü-
léssel: Zsombóval, Ülléssel 
és Bordánnyal összefogva 
szennyvíztisztító telep lét-
rehozását tervezik. A For-
ráskút területén létesülő 
telep a térség legnagyobb 
szennyvíztisztítója lesz.

– A létesítmény hosszú-
tá von megoldaná a szen-
nyvízproblémát a térsé-
günkben. Egyrészt egy él-
hetőbb környezetet kap-
nánk, másrészt a beruhá-
zás a belvízproblémákat 
is orvosolná. A tervek el-
készültek és április 2-án 
megalakult a Közműtár-
sulat, amely a telep pénz-
ügyi, adminisztrációs irá-
nyítását hivatott ellát-
ni. Jelenleg a pályázati ki-
írást várjuk – nyilatkozta 
lapunknak Fodor Imre, 
Forráskút polgármestere.

Az új szennyvíztisztító 
telep a négy kistérségi te-
lepülésen közel 4000 ér-
dekelt egységet érintene. 

Forráskúton a belterüle-
tek felújítását is tervezik. 
A településfejlesztés ak-
tuális lépéseként közte-
rületek burkolására adtak 
be pályázatot. Az elkép-
zelések szerint a Dózsa 
György utcai óvodapar-
koló, valamint a Jókai ut-
ca és a központ egyéb jár-
daszakaszainak kiépítését 
oldanák meg pályázati tá-
mogatásból. A település 
egész közigazgatási terü-
letére vonatkozóan ren-
delkeznek engedélyekkel 
a kerékpárút kivitelezésé-
hez. Az útburkolatok és a 
járdaszakaszok kiépítése 
mintegy 13 milliós beru-
házás, ami 80%-os támo-
gatásból, illetve a 20%-os 
önrészből valósul meg.

Az elmúlt években szin-
tén pályázati pénzekből 
történt meg a településen 
több belterületi járdasza-
kasz és a belvízelvezető 
rendszer felújítása is. 

p.a.

Zsombó, Üllés, Bordány, Forráskút

Új szennyvíztisztító

A fák nem látszottak betegnek
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Szívére veszi terhünk…
Barátom elküldött egy cikket olvasásra, 

melyben a népszerű megmondó ember, bi-
zonyos TGM nevezetű, ostorozza a jobbol-
dalt, mondván: alantas, kispolgári és előíté-
leteinek engedve lehúz mindent a sárba. Je-
lesül Demcsák Zsuzsa majdnem-kormány-
szóvivőt említi, aki ellen úgymond rága-
lomkampány indult, holott mást sem tett a 
jóasszony, mint aggódott gyermeke óvodai 
elhelyezéséért. Elfogult szemmel biztos van 
a történetnek ilyen olvasata is, de számomra 
nem ez az üzenete. Úgy vélem, a Kádár-kor 
még a zsigereinkben van, akkoriban pedig a 
felnőttek tömegei akartunk egy igazságos or-
szágban élni, amelyben ha nem is szó szerin-
ti, de legalább törekvéseiben egyenlőség el-
vű hazai világot építhetünk. A szegedi egye-
temen például 1950 és ’90 között korábban 
sem, és azóta sem látott létszámú „mezőgaz-
dasági fizikai” dolgozó, egyszóval szegény 
ember gyereke tanult jogásznak, tanárnak, 
orvosnak, gyógyszerésznek. Abban a világ-
ban a tehetséges tanyai gyerekekből sem lett 
sokkal nehezebben orvos vagy mérnök, mint 
a gazdag városiakból. Ez a bizonyos társa-
dalmi esélyegyenlőség mára megszűnt, Ha-
talom és Pénz diktál. Rendben van, mondom 
kényszerűen, új világot írunk. Csak az ember 
mégis szeretné magát, a gyerekét, öreg szü-
leit, legalább látszat szerint egyenlőnek érez-
ni, saját hazájában orvosnál, iskolában, to-
vábbtanulásban. Ezért ha azt olvasom, hogy 
a hatalom majdnem-szóvivője irtózik a sze-
gény-szagtól, akkor úgy érzem, odafönt csak 
szívükre veszik terhünk, vállukra venni nem 
bolondok…

(ser)

jegyzet 

A mórahalmi Önkormányzat az Er-
zsébet Gyógyfürdő megnyitása óta ki-
váló marketingmunkával igyekezett a 
fürdőbe vonzani nem csak a mórahal-
miakat, hanem a környéken élőket és 
a különböző korcsoportokat is. Ilyen 
volt a Karnyújtásnyira Szegedtől, vagy a 
véradóknak felajánlott fürdőjegyek ak-
ciója. Előbbi révén a szegedi családok-
kal sikerült megismertetni a gyógy- és 
élmény-központot, utóbbival pedig a 
megye véradóit jutalmazták.

A Csongrád Megyei Mozgáskorláto-
zottak Egyesületének legutóbbi megyei 
küldöttgyűlésén jelentette be Nógrá-
di Zoltán polgármester, országgyűlé-
si képviselő, hogy a fürdőt üzemelte-
tő Mórahalmi Önkormányzat jelen-
tős kedvezményt vezet be a megyében 
élő mozgáskorlátozottak számára. Az 
igénybevételéhez egyesületi tagság 
szükséges. A megye mozgáskorláto-

zottai 1800 forintért 10 alkalomra szó-
ló kedvezményes bérletet válthatnak 
áprilistól az egyesületi tagságukat bi-
zonyító tagsági könyv felmutatásával.  
A Csongrád Megyei Mozgáskorláto-
zottak Egyesületének 3000 tagja van és 
25 településen van csoportja, a móra-
halmi csoporthoz pedig nyolc telepü-
lés tartozik.

– Köztudott, hogy a mozgáskorlá-
tozottak a legalacsonyabb jövedelmű-
ek, ezért ez a kedvezmény sokat jelent 
a számukra, hogy olcsóbban vehetik 
igénybe a kezelésükhöz a gyógyfürdőt, 
ráadásul eljönnek velük a családtagja-
ik is és megismerik a mórahalmi für-
dőt. Mind a mórahalmi csoport, mind 
a megyei egyesület nevében köszönjük 
ezt a gesztust – nyilatkozta lapunknak 
Magyar Istvánné, a Csongrád Megyei 
Mozgáskorlátozottak Egyesülete Mó-
rahalmi Csoportjának vezetője.     v.a.

A polgármester ajándéka

Fürdõbérlet a mozgáskorlátozottaknak

Aktuális uniós pályázatok

 Mikro- és kisvállalko-

zások technológia fejlesz-

tése. Kódszám: GOP-2007-
2.1.1/A. (Új vagy használt 
gép beszerzésének támoga-
tása. Igényelhető támogatás: 
minimum 1 000 001 Ft, ma-
ximum 5 millió forint. )

 Komplex vállalati 
technológiafejlesztés kis- 
és középvállalkozások 
számára. Kódszám: GOP-
2007-2.1.1/B. (Komplex vál-
lalkozásfejlesztési projektek 
támogatása  Igényelhető tá-
mogatás: minimum 5 000 
001,-Ft, maximum 50 millió 
forint.)

 Komplex vállala-
ti technológiafejlesztés. 
Kódszám: GOP-2007-2.1.1/
C. (Komplex vállalkozásfej-
lesztési makroprojektek támo-
gatása. Igényelhető támogatás 
minimum 50.000.001 Ft, ma-
ximum 500.000.000 Ft.) 

 Munkalehetõség-
teremtõ komplex beruhá-
zások támogatása a hát-
rányos helyzetű kistérségek-
ben kis- és középvállalko-
zások számára. Kódszám: 
GOP-2007-2.1.2/B. (Komp-
lex vállalkozásfejlesztési pro-
jektek támogatása. Az elnyer-
hető támogatás mértéke: mi-
nimum 5.000.001 Ft, de ma-
ximum 50.000.000 Ft lehet.)

 Munkalehetõség-
teremtõ komplex beruhá-
zások támogatása a hátrá-
nyos helyzetű kistérségekben. 
Kódszám: GOP-2007-2.1.2/
C. (Komplex vállalkozásfej-
lesztési makroprojektek támo-
gatása. Igényelhető támogatás 
minimum 50.000.001 Ft, ma-
ximum 500.000.000 Ft)

Beadási határidõ: 
2007. június 30. 

Bõvebb információ: 
www.ofa.hu

2007. január 30-án kerültek meghirdetésre a Gazdaság-
fejlesztési Operatív Program (GOP) első pályázatai. A vál-
toztatásokat is tartalmazó pályázati dokumentáció 2007. 
május 11-től a www.nfu.gov.hu honlapon lesz elérhető.

Romain Rolland  (1866-1944)  Nobel-díjas francia író művei
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Egy 
pályázótól 3 fotót várunk       május     18-ig!

Kiadó: Móranet Kht.

Ügyvezető igazgató: 

Duka Félix

Főszerkesztő: 

Medgyesi Konstantin

Szerkesztők: Pásztai András, 

Fodor Csaba, Péter Árpád

Kiadói telefon: (62) 281-219

Készült: 

Typo-alfa Nyomda Kft.

6725 Szeged, Rigó u. 29.

(62) 311-641

Nyomdai előkészítés:

Térség Invest Kft.

6782 Mórahalom, Röszkei út 1.

Térségi Tükör

MÁJUS májusi jeles napok

Május elseje
A MUNKA ÜNNEPE
A munka ünnepe a nem-
zetközi munkásmozgal-
mak által kiharcolt, min-
den év május 1-jén tar-
tandó ünnepség, hivata-
los állami szabadnap, 
mely a munkások által 
elért gazdasági és szociá-
lis vívmányokat hivatott 
megünnepelni. Május 1-
je hasonló tartalommal 
katolikus ünnep is, Mun-
kás Szent József, a mun-
kások védőszentje tiszte-
letére.

Május első vasárnapja 
ANYÁK NAPJA 
Az amerikai eredetû ha-
gyományt Magyarországon 
a Magyar Ifjúsági Vörös-
kereszt honosította meg. 
Az elsõ megemlékezést 
1925-ben szervezték. 

Május 4. 
TÛZOLTÓK NAPJA 
1991-tõl ismét május 4-e 
a tûzoltók napja Magyar-
országon. Ezen a napon 
emlékeznek meg Szent 
Flóriánról, a tûzoltók 
védõszentjérõl. 

Május 8.
NEMZETKÖZI 
VÖRÖSKERESZT NAP
1828-ban ezen a napon 
született Henry Dunant 
svájci író, aki 1859-ben 
szemtanúja volt a solferí-
nói ütközet sebesültjei 
tragikus pusztulásának, 
és ez ébresztette benne 
azt a gondolatot, hogy 
létrehozzon egy nemzet-
közi segélyszervezetet, 
így 1863-ban Genfben 
megalapította a Nemzet-
közi Vöröskeresztet. Ma-
gyarország 1881-ben 
csatlakozott a vöröske-
resztes mozgalomhoz. 

Május 18. 
A MÚZEUMOK 
NEMZETKÖZI NAPJA 
A Múzeumok Nemzetközi 
Tanácsának (ICOM) 1977 
májusában Moszkvában 
megtartott XI. konferen-
ciáján határozták el ün-
neplését. 1978. május 
18-án tartották meg 
elõször. 

Május utolsó vasárnapja 
A NEMZETKÖZI 
GYERMEKNAP 
A Nemzetközi Demokrati-
kus Nõszövetség 1949 no-
vemberi határozata alap-
ján 1950-tõl ünnepli a vi-
lág. 

Nógrádi Zoltán képviselõ fogadóórái:

Szeged-Alsóváros  – május 10. 18 óra – Alsóvárosi Műv. Ház
Domaszék  – május 17. 18 óra – Teleház

Ásotthalom  – május 23. 18 óra - Művelődési Ház

Nógrádi Zoltán országgyűlési képviselő köszöntője

A láthatatlan kötelékA láthatatlan kötelék
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Készítsetek 

fényképet osz-

tályotokról, 

diáktársaitok-

ról!

Az egész osz-

tály kétnapos ki-

rándulást nyer-

het a Nagyszék-

sósi Turisztikai 

Központba!

A legötletesebb munkákat nagy-
széksósi kétnapos kirándulással 
díjazzuk! A képeket küldjétek be 
a          6782 Mórahalom, 

Röszkei út 1. 
szám alatti szerkesztőségünk-
be, vagy a rendezvenyhaz@
morahalom.hu e-mail címre!

Tavaszutó,
Ígéret hava,

Pünkösd hava
Maia istennőnek volt 

szentelve az antik vi-
lágban, aki a föld ter-
mékenységét oltalmaz-
za. A nép szerelmes szí-
vű legényei május elsején 
„májusfát” állítanak ked-
vesük háza elé. Ma már 
csak néhány faluban él 
ez a népszokás. E hónap 
ünnepségei – a majálisok 
– a tavasz és a nyár örö-
meinek szólnak. A szer-
ves élet fejlődésének ek-
kor van a tetőpontja. A 
Nap az Ikrek jegyébe lép. 

Május 1. 
MÁJUSFAÁLLÍTÁS 

Május 4.
FLÓRIÁN NAPJA
A tűzoltók védőszentje 

Május 16.
NEPOMUKI SZENT JÁNOS 
– a gyónási titkot megőrző 
cseh vértanú – ÜNNEPE
A hajósok, hídvámosok, de-
relyések védőszentje 

Május 25.
ORBÁN NAPJA
A kádárok, kocsmárosok, 
szőlőtermesztők védő-
szentje 

PÜNKÖSDI ÜNNEPKÖR
ÁLDOZÓCSÜTÖRTÖK: 

Jézus mennybemenetelének 
ünnepe, a húsvétot követő 
negyvenedik nap

PÜNKÖSD: 
A húsvétot követő ötvenedik 
nap. Pünkösd az egyház szü-
letésnapja

PÜNKÖSDI KIRÁLYVÁLASZ-
TÁS: 
Valamilyen ügyességi próbá-
val választották.  Európa 
jelentős részén a középkor 
óta megrendezik a pünkösdi 
királyválasztást. 
– pünkösdikirályné-járás
– pünkösdölés
– időjárás- és termésjóslás

SZENTHÁROMSÁG NAPJA: 
Pünkösd utáni vasárnap. 
Kultusza a barokk korban 
teljesedett ki. Számos szob-
rot állítottak tiszteletére, 
sok helyen pedig a templom 
búcsúnapja.

ÚRNAPJA:
Az Oltáriszentség ünnepe, 
pünkösd utáni második csü-
törtök, körmenet

„Mindig hallgasd meg 

édesanyád szavát,

mert különös értékek 

a szerető anyák.

Hallgasd édesanyád szavát,

amíg csak teheted,

mert vissza nem sírhatod,

ha örökre elveszted.”

Édesanya,  
a legszebb szó a világon.

Egy kedves személyt rejt és ez a szó 
együttesen hordozza   magában az 
önzetlen szeretetet, a féltést, az oda-
adást. 

Az édesanya  életet ad, majd neve-
li a rábízott sorsot,   féltéssel egyenge-
ti az utat, melyet járunk, aggódik ér-
tünk, átveszi terheinket, simogatja se-
beinket és siratja könnyeinket.

Az édesanya különleges helyet fog-
lal el mindannyiunk  életében: Ő az, 
aki számára   mi, a gyerekei vagyunk a 
legfontosabbak, ő az, akivel örömün-
ket, bánatunkat mindig megoszthat-
juk, akiben mindig  megbízhatunk és 
akinek  önzetlenül remélhetjük segít-
ségét is.  Május első vasárnapján ün-
nepeljük Őket: az Édesanyákat. 

Ezen a napon igyekszünk köszö-
netet mondani mindazért  a jósá-
gért és fi gyelemért, amelyet tőlük 
kapunk, de talán   a szó kevés, egy 
érintés, egy gyermeki simogatás  
többet  üzen.   Üzenjünk bátran,  hi-
szen sajnos vannak közöttünk olya-
nok is, akik már nem tudnak köszö-
netet mondani - bár szívesen ten-
nék -  csak az emlékek  maradtak.    

Anyák napja alkalmából köszön-
tök én is minden  Édesanyát és  
Nagymamát, akik fáradhatatlanul 
dolgoznak értünk, akik megterem-
tik az otthon  békéjét, a minden-
napok harmóniáját és biztosítják a 
családok  láthatatlan kötelékét. 


